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toborzó-irat kifüggesztésének engedélyezését kérte, s a kérelem teljesítését attól 
teszi függővé, hogy az egyesületnek van-e az Egyetemi tanácstól működési en-
gedélye.

Az Egyetemi Tanács megállapítja, hogy a Szent István Bajtársi Egyesületnek az 
Egyetemi Tanács 1933. évi június hó 18-án tartott VIII. rendes ülésében a műkö-
dési engedélyt megadta.

CsML VIII. 1. (Ferenc József Tudományegyetem Rektori Hivatal iratai) 
2. doboz 655/1932-33. Az 1932/33. tanév Egyetemi Tanács VI. rendes 

ülésének jegyzőkönyve (1933. február 10.)

298. A Művészeti Kollégium vitaestje a parasztművészetről
A Szegedi Fiatalok Művészeti Kollégiuma vasárnap esti vitaestjén Erdei Fe-

renc beszélt a parasztművészetről. Tárgyalta a régi, harmonikusan épült és mai, 
egyre jobban pusztuló parasztművészet közötti különbséget. A parasztművészet 
pusztulása a társadalom formájával, helyzetével van szoros összefüggésben. Ez 
az összefüggés különíti el a felsőbb osztályok individuális jellegű művészetétől. 
Fejtegette a haldokló parasztművészet újraéledésének a lehetőségét, amelynek 
előfeltétele a társadalmi viszonyok megváltozásában rejlik. Az előadást követő 
vitában Kárász Józsefné, Tomori Viola, Pfeifer Elek, Reitzer Béla, Ortutay Gyu-
la, Kun Miklós, Tabán Gyula, Ádám László és Barna Bálint vett részt.

Délmagyarország IX. (1933) február 14. 6. oldal Újraközlése: In: Hegyi 
András: Haladó ifjúsági mozgalmak Csongrád megyében. Válogatott 

dokumentumok (1874–1986). Szeged, 1987. 208. (154. sz. dokumentum)

299. Az egyetemi bajtársi egyesületek a „Szent István” B. E. 
feloszlatását kérik

Tegnap délelőtt nagy feltűnést keltett az egyetemi ifjúság körében, hogy a baj-
társi egyesületek képviselőiből alakult mintegy negyventagú küldöttség díszben, 
jelvényekkel, szalagokkal és egyensapkával a rectori hivatal előtt felsorakozott és 
kihallgatást kért a Rector Magnificustól.

A diákoknak erről a tervéről már napok óta beszéltek. Olyan hírek kerültek 
ugyanis forgalomba, amely szerint a bajtársi egyesületek egyöntetűen elhatároz-
ták, hogy illetékes helyen interveniálni fognak a „Szent István” b. e. megszünte-
tése, illetve feloszlatása érdekében. – A legfiatalabb egyetemi egyesület működé-
se ellen az utóbbi időben igen sok panasz hangzott el a többi egyesület részéről, 
legfőképpen pedig azt nehezményezték, hogy a „Szent István” anyagi előnyöket 
ígért a belépő tagoknak, s ilyen módon akarta táborát növelni. De nem nézték 
jó szemmel a diákok állítólag azt sem, hogy a „Szent István” tagjai politikumot 
visznek az egyesületi életbe. 

Tegnap délelőtt azután a bajtársi egyesületek az egyetem fejéhez, Schmidt Hen-
rik dr. rectorhoz küldöttségileg memorandumot nyújtottak be, amelyet kivétel 



Kiss Róbert Károly – Vajda Tamás

324

nélkül az összes bajtársi egyesületek aláírtak, és amelyben kérték a Rectort, hogy 
a rend és nyugalom megóvása érdekében vonja meg a „Szent István” működési 
engedélyét. A küldöttségben az Emericana kivételével mindegyik bajtársi egye-
sület képviseltette magát. Egyetemi körökben nagy izgalommal tárgyalták az 
ifjúság megmozdulását különösen arra való tekintettel, hogy a „Szent István” 
egyesületet több neves egyetemi professzor irányítja, akikkel ilyenformán a többi 
egyesületek eléggé éles módon szembehelyezkedtek. Az egyetemi ifjúság épp-
úgy, mint a kívülálló körök nagy érdeklődéssel várják a fejleményeket.

Szegedi Napló IX. (1933) március 31. 2. oldal

300. Néma tüntetés az egyetemen  
a legitimista Szent István Bajtársi Szövetség ellen

A Turul Szövetség küldöttsége memorandumot adott át a rektornak. – Pén-
teken ülést tart az egyetem tanácsa az egyesületek között felmerült ellentétek 
ügyében.

Csütörtökön a szegedi egyetem központi épületében néma tüntetést rendeztek 
az egyetemi diákok bajtársi egyesületei a Szent István Bajtársi Szövetség ellen. A 
legitimista Szent István Bajtársi Szövetség fehérsapkás tagjai, illetve a szövetség 
működése ellen, főleg a Turul Szövetség, annak törzsei és az Emericana ifjúsági 
vezetősége emelt panaszt a rektor előtt. 

A diákok az aulában gyülekeztek, onnan vonultak a rektor elé, aki fogadta a kül-
döttséget. A küldöttség memorandumot nyújtott át. A memorandumban a Turul 
Szövetség tagjai politizálással, legitimista propagandával vádolják a Szent István 
Bajtársi Egyesületet. Azt állítják többek között, hogy a szövetség meg nem enge-
dett módon toborozza tagjait, a propagandára pénzt költ. Azon kívül szóvá tették 
azt is, hogy a fehérsapkások viselkedése sértő is a többi bajtársi szövetségre. A 
Szent István Bajtársi Szövetségbe olyan egyéneket is felvesznek, akik más egye-
sületekből kivonultak. A memorandum aláírói orvoslást kérnek a rektortól, hogy 
ezzel elejét vegyék minden esetleges komolyabb összeütközésnek. Kérték, hogy 
a rektor függessze fel a Szent István Bajtársi Szövetség működési engedélyét. 

A rektor meghallgatta a küldöttség szónokát, átvette a memorandumot és kije-
lentette, hogy a politizáláshoz mindenkinek joga van, azonban az ifjúsági egye-
sületeknek nem szabad politizálniuk. Kijelentette, hogy a panasz ügyében össze-
hívta az egyetemi tanácsot, mely az ügyet ki fogja vizsgálni. 

Értesüléseink szerint az egyetem tanácsa pénteken délelőtt ülést tart, hogy ki-
vizsgálja az egyesületek között támadt ellentétet. A tanács maga elé citálta a pa-
naszolókat és a panaszoltakat is, akik élőszóval terjeszthetik elő bizonyítékaikat, 
illetve védekezésüket.

A Szent István Bajtársi Szövetség részéről Kovács Mihály titkár kijelentette, 
hogy a helyzet súlyosságára való tekintettel egyelőre a szövetség nem kíván 


